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در حاشیه پخش برنامه غیرزنده میدان انقلاب از شبکه سه

چه هدیه خوبى بود براى هفته دولت!
ما ژورناليستيم، خوب می دانيم که چطور می شود از دل 
يک مطلب بلند با کلی جمله قبــل و بعد يک تيتر جذاب 
بيرون بکشيم؛ تيتری که توجه مخاطب را به خود جلب کند 
و به دام مطلب بيفتد. اصلا هدف تيترزنی همين است؛ نه 
خواسته بيشتری از آن بايد داشت و نه توقع حقيقت گويی. 
حالا فکر کنيد کســی را وارد بحث کارشناسی کنيم که 
ادبياتش مبتنی بر همين تيترزنی هاست و ژورناليستی حرف 
می زند. معلوم است که چه اتفاقی می افتد؛ تعداد زيادی از 
جمله های جذاب ولی بی پشــتوانه که مخاطب را در عين 
جذابيت سردرگم می کند و نتيجه ای هم برای يک بحث 
کارشناسی که نياز به بازشدن موضوعات و تأمل بيشتر دارد، 
به دست نمی دهد. اساسا با تيترهای ژورناليستی نمی توان/
نبايد بحث کارشناسی کرد. يکی تند و آتشين حرف می زند، 
حجم زيادی از گفته ها را (کاری نداريم با سند است يا بی سند) 
منتقل می کند و ديگری هنوز به يکی نپرداخته، بايد جواب 
گزاره جديد را بدهد. تصور راضی شدن يا حتی رعايت عدالت 
رسانه ای، در اين گفت وگو، اشتباه است؛ چون زمينه های 

ابتدايی دو طرف فرق می کند.
اما گويا چنين نکته ساده ای را -به عمد يا سهو- برنامه ساز 
«ميدان انقلاب» شبکه سه سيما نمی داند و ياسر جبرائيلی 
را که ذاتا يک ژورناليست است تا کارشناس، روبه روی اکبر 
ترکان می نشاند که يک مديرکارکشته و کارشناس است. از 
آن بدتر و بی قوراه تر اين که چنين مواجهه ای را در آغاز هفته 
دولت انجام می دهد که معمولا فرصت چند روزه ای است 
برای تحويل گرفتن دولت، همه دولت های تاريخ جمهوری 
اسلامی ايران که حالا دوازدهمينش سال سختی را به دليل 
تحريم ها و محدوديت ها از سر می گذراند. حالا همه اينها را 
بگذاريد کنار مجری-سردبير برنامه يعنی وحيد يامين پور 
که يد طولايی در اظهارات جناحی دارد و البته هميشه آنتن 
رسانه ملی (يعنی متعلق به همه ملت و نه يک جناح خاص) 
را در اختيار دارد. نتيجه چيزی شد که همين شنبه شب در 
شبکه سه رخ داد. يک مناظره درباره برنامه آينده دولت در اين 
دو سال باقی مانده و يک بحث بی انتها، نامنصفانه و سردرگم 
درباره گذشته دولت. جالب تر اين که اين مناظره نما درباره 
عملکرد دولت (در حالی کــه به ظاهر، هدف برنامه نبوده) 
غيرزنده روی آنتن رفت و می شد زمان حرف زدن دو ميهمان 
را عادلانه تر تقسيم کرد، رفتار مجری را درست تر هدايت 
کرد و... اما چه توقع؟ همين شبکه معزز،  صبح ها که خيلی ها 
ســرکارند، خوابند و خلاصه مخاطب تلويزيون نيستند، 
مديران رده بالای دولتــی را به برنامه اش دعوت می کند تا 
بيلان کاری بالا رود برای منتِ «ارايه آنتن به دولت» و شب ها 
که مخاطب گزينه ديگری برای تماشا ندارد و بالاخره کنترل 
در دست است، يک ژورناليست جوان و جويای نام/مجلس 
را می نشاند روبه روی يک مدير بازنشسته آرام. در اين معادله 

دنبال حقيقت و عدالت گشتن خنده دارترين کار دنياست!

شهداى جنگل بلوط
ادامه از صفحه اول| انجمنی که محيط زيست سالم و 
پاسداری از آن بخشی از  وجودشان شده بود. می گويند در آن 
روز شريف باجور و اميد کهنه پوشی بی درنگ با هر آن چه در توان 
داشتند، برای اطفای حريق  دست به کار شدند، اما اين آتش بود 
و دود که جان شريف آنها را گرفت. می گويند اين دو که در آتش 
گرفتار شدند، محمد پژوهی و  رحمت حکيمی نيا از جنگلبانان 
مريوانی هم  به ياری شتافتند، اما آتش امان آنها را هم بريد و 
در کام خود فرو برد .   می گويند اين  چهار شهيد سبز کردستان 
جانشان را دادند تا جنگل های بلوط زنده بمانند. می گويند مردم 
شهدای سبز را از ياد نخواهند برد. جنگل ها و کوه های استوار 
کشورمان ياد شريف و رفقايش را برای هميشه به خاطر دارند. 

حاشیه نویسى

یادداشت

سه ماهواره ایرانى
امسال در مدار قرار مى گیرند

امسال قرار است ســه ماهواره جديد ايرانی 
به فضا فرستاده شوند. مرتضی براری، رئيس 
ســازمان فضايی ايران با اعلام اين خبر گفته 
«بعد از دو پرتاب سال گذشــته، سريعاً يک 
کميتــه کاری بين تيم ســاخت ماهــواره و 
ماهواره بر، تشکيل و مشکلات بخش شناسايی 
و رفع شد و ساخت سه ماهواره جديد شتاب 
گرفت و تصميم گرفته شد که امسال ماهواره 
مخابراتی ناهيد ١، ماهواره های سنجش ازدور 
ظفر و پارس ١ فرايند تکميــل و در مدار قرار 
گرفتن را طی کنند.»   رئيس سازمان فضايی 
درباره ويژگی های ماهــواره ناهيد ١ که برای 
تزريق به مدار در حال طی فرآيند پرتاب است 
گفت: ايــن ماهواره جزو گــروه ماهواره های 
مخابراتی اســت. ماهواره هايــی که تاکنون 
پرتاب کرديــم ماهواره های ســنجش ازدور 
بوده اند و ناهيد ١ نخستين ماهواره ما در گروه 
مخابراتی محسوب می شود که به فضا پرتاب 

خواهد شد.

نمایندگان «فوریت» طرحى با محوریت شفافیت آراءشان را رد کردند

زیاد هم لازم نیست مردم بدانند!
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حسام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهورى و نماینده قوه مجریه در شوراى نظارت بر صداوسیما در نامه اى 
خطاب به حجت الاسلام محسنى اژه اى نوشت: «سازمان صداوسیما در حوزه تبلیغات تجارى، مدل جدید 
کسب درآمد تحت عنوان «revenue sharing» را برگزیده است. تبلیغات شرکت عالیس نمونه این مدل 
جدید کسب درآمد است. در این مدل سازمان در افزایش درآمد آگهى دهنده شریک است. اشکال وارده به مدل 
جدید کسب درآمد سازمان، ایجاد شبه انحصار تبلیغاتى براى شرکت هاى تازه وارد بازار است. این نوع تبلیغات با 
توجه به قابلیت الگویى و تعمیم پذیرى و اثرگذارى شان بر سبک زندگى و سبک مصرف، باید نیاز به کسب مجوز 

از نهاد هاى نظارتى ازجمله شوراى نظارت را داشته باشند.»

مشاور رئیس جمهورى:  

مدل جدید
کسب درآمد
در صداوسیما

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

آبگرمکن ، یخچال ، فریزر، 
اجاق گاز و اشیاى بلند و 

بسیار سنگین  باید با بست یا 
تسمه هاى مناسب به کف و 

دیوار منزل محکم شوند.

پاى نماینده سومى هم
در میان است

جمالى  محمدجــواد 
ســخنگوى  نوبندگانى، 
هیــأت نظــارت بــر رفتار 
نمایندگان در مجلس، گفت: 
«در این پرونده سه نماینده 
نقش داشــتند که در مورد نماینده سوم موضوع به 
دستگیرى ختم نشد. معمولا در رابطه با مسائلى که 
مى خواهد منجر به محاکمه، جلب یا زندانى و... شود، 
عرف بر این اســت که نظر هیأت نظــارت بر رفتار 
نمایندگان گرفته مى شود و ثانیا هیأت رئیسه مجلس 
قبل از دستگیرى در جریان این موارد قرار مى گرفته 
اما در هــر دو موضوع کــه تاکنون اتفــاق افتاده، 
هیأت رئیســه مجلس ابتدائاً در جریان موضوع قرار 

نگرفته است.» 

تعطیلى 82 کرسى
زبان فارسى در جهان

مستکین،  عبدالمهدى 
فرهنــگ  گــروه  مدیــر 
کمیســیون ملى یونسکو- 
ایران گفت: «امروزه در بحث 
گسترش زبان پارسى همان 
بس که بگویم از بیش از 60 کرســى زبان فارسى در 
کشورهاى مختلف فقط حدود 11 کرسى باقى مانده 
است و مابقى تعطیل شــده اند. به نظر من این یک 
فاجعه اســت. درواقــع مى توان گفــت 82 درصد 
کرسى هاى زبان فارسى در دنیا تعطیل شده اند. بحث 
عمده مشکلات مالى و اقتصادى و مباحثى است که 
به وجود آمده اســت، امــکان انتقال اســتادان و 
دانشجویان را از دســت داده ایم و بسیارى از فعالان 
فرهنگى به دلیل بروز بحران هاى مالى قدرت لازم را 
براى مانور ندارند؛ ولى به اعتقاد من اگر هر اتفاقى هم 
بیفتد کرسى هاى زبان و ادب فارسى نباید تعطیل 

شوند.»

سیب یا اپل؟!
محمدحسن کیانى، رئیس 
معنوى  مالکیــت  مرکــز 
سازمان ثبت اسناد و املاك 
کشور، در پاســخ به سوالى 
درباره اعتراضى که برخى از 
متقاضیان ثبت برند در خصوص رد علامت تجارى به 
دلیل شباهت ها به برخى علایم دیگر دارند، گفت: «در 
هیچ قانونى اختلاف یک یا دو حرفى بین دو علامت 
تجارى نیامده است. قانون مى گوید علامات تجارى 
باید قدرت تمایز داشته باشند. این قدرت تمایز ممکن 
است در علامتى با یک یا دو حرف اختلاف ایجاد شود 
و در علامتى دیگر حتى با چهار یا پنج حرف نیز ایجاد 
نشود. گاهى ممکن است اصلا خود کلمه قدرت تمایز 
نداشــته باشــد؛ مثلا کلمه «اپل» براى کامپیوتر 
متمایزکننده است، اما «اپل» براى  کالاى سیب قدرت 
تمایز ندارد و نمى تواند براى سیب برند به شمار بیاید. 
کلمه شیرین براى ماست نمى تواند برند باشد چرا که 
وصف ماست است. کلماتى را که توصیفى براى کالا 
باشند، نمى توان به عنوان علامت تجارى ثبت کرد. 
بخش عمــده اى از پرونده هاى کمیســیون علایم 

تجارى اعتراضاتى از این قبیل است.»

سخنگوى کمیسیون حقوقى و قضائى مجلس ادعاى عجیبى مطرح کرد

دوستى یک سوم مسئولان با قاچاقچى بزرگ!
G7 ظریف در نشست

راه تازه اى براى ردوبدل کردن پیشنهادهاى اروپایى

ناگهان یک به علاوه هفت بــه تازگی حســن نوروزی، ســخنگوی 
کميســيون قضائی مجلس شورای اسلامی 
گفته که ۳۰۰ مســئول بــرای آزادی يک 
قاچاقچی حرفه ای تريــاک با پليس تماس 
گرفته اند کــه او را آزاد کنند. نوروزی که در 
«سلسله نشســت دوشــنبه های گام دوم 
انقلاب» ســخنرانی می کــرده، مهمترين 
کار جهادی در کشــور را شخصيت سازی و 
شخصيت شناسی برای مسئولان دانسته و 
ادامه داده: «در کميســيون قضائی مجلس، 
اقدامات مهمــی تاکنون انجــام داده ايم و 
در اين راســتا حذف اعــدام از قانون قاچاق 

موادمخدر کليد خورد.»
او برای اين که عمق ســختی ايستادگی 
در برابر قاچاقچيان و مبــارزه با موادمخدر 
را نشــان دهد، اضافه کرده: «چندی پيش، 
يکی از قاچاقچيان بزرگ کشــور با بيش از 
۲۰ کيلوگرم ترياک دســتگير شد و حدود 
۳۰۰ تن از مسئولان برای آزادی وی تماس 
گرفتند. اين درحالی اســت کــه در برخی 
مواقع، جوانان را بــا چندين گرم موادمخدر 

اعدام می کنيم. موضــوع حذف اعدام از اين 
قانون را در زمان رئيس پيشين قوه قضائيه 
به ايشــان اعلام کرديم، اما اين قانون را اجرا 

نکردند.»
تا الان پليس و مسئولان مختلف مبارزه با 
قاچاق موادمخدر به اين ادعا واکنش نشان 
نداده اند، اما با يک حســاب سرانگشــتی، 
بزرگی ادعای او بيشــتر به چشــم می آيد. 
چندی پيــش و در جريان اجــرای قانون 
بازنشســتگان،  بکارگيــری  ممنوعيــت 
«جمشيد انصاری» معاون رئيس جمهوری 
و رئيس ســازمان اداری و استخدامی کشور 
پيرامون تعــداد مديران و مقامات کشــور 
گفت: «ما در کشور حدود ۱۰۰۰نفر مقامات 
داريم که اگر ملاک ما بــرای تعيين ميزان 
مديرانی که به منظور آزادی يک قاچاقچی 
با پليــس تمــاس گرفته انــد، حرف های 
نوروزی باشــد، يعنی يک ســوم مسئولان 
برجســته کل کشــور بــا ايــن قاچاقچی 
دوســت و رفيق بوده اند و بــرای آزادی اش 

تلاش کرده اند.»

چند روز پيش محمدجواد ظريف، وزير خارجه کشورمان اعلام کرد که در 
ديدار با امانوئل مکرون، رئيس جمهوری فرانسه،  پيشنهادهای متقابل بين دو 
کشور به بحث گذاشته شده است. او ديدارش با مکرون را «سازنده و خوب» 
خواند و گفت اين ديدار  ادامه مکالمه های تلفنی روســای جمهوری ايران و 
فرانسه بوده است. او گفت: «فرانسه در مورد نحوه اجرای برجام و گام هايی که 
نياز  است طرفين بردارند پيشنهادی را به ايران ارايه کرد و ما نيز در اين زمينه 
پيشــنهادی را ارايه داديم برای اين که اجرای برجــام به  صورت کامل انجام 
شــود.» اين حرف ها برای اين که زمزمه هايی در مورد ديدارهای دنباله دار و 
جلساتی تازه شروع شود کافی بود  و حرف و حديث هايی هم در مورد حضور 
ظريف در نشست گروه هفت شنيده می شد تا اين که ديروز عصر سيد عباس 
موسوی  ســخنگوی وزارت امور خارجه در توييتی اين موضوع را تأييد کرد 
و نوشــت: «به دعوت لودريان وزير امور خارجه فرانســه، دکتر  محمد جواد 
ظريف وزير امور خارجه کشورمان برای ادامه رايزنی ها درخصوص ابتکارات 
اخير ميان روسای جمهوری ايران و  فرانســه، وارد شهرستان بياريتز محل 
برگزاری اجلاس سران گروه هفت شــد.» او در ادامه آب پاکی را روی دست 
کســانی که اين  حضور را نشــانه ای برای مذاکره ايران و آمريکا می دانستند 
ريخت و نوشت: «در اين سفر با هيأت آمريکايی ملاقات يا  مذاکره ای صورت 

نخواهد گرفت.» 
کشــورهای آلمان، فرانســه، ايتاليا، ژاپن، بريتانيا، کانادا و ايالات متحده 

اعضای گروه هفت هستند. 

در جلســه علنى دیــروز مجلس دو 
فوریت طرح اصــلاح مــوادى از قانون 
آیین نامــه داخلى مجلــس با محوریت 
شفافیت آراى نمایندگان مطرح شد که 
نتیجه آن در خبرگزارى ها و سایت هاى 
مختلــف بازتــاب گســترده داشــت. 
نمایندگان این دو فوریــت را با 69 رأى 
موافق، 103 رأى مخالف و 8 رأى ممتنع 
از مجموع 212 نماینده حاضر رد کردند. 
جالب اینجاست که آراى پایین موافقان 
این طرح باعث شد که پزشکیان به کنایه 
بگوید: «دو فوریت بدجورى رأى نیاورد». 
او در مقابل درخواست برخى نمایندگان 
که خواستار رأى گیرى براى یک فوریت 
این طرح بودند نیز گفت:   «وقتى 69 رأى 
موافق داشت؛ یعنى یک فوریتش هم به 
درد نمى خورد». پزشکیان اما درنهایت 
در مقابل اصرار موافقــان این طرح یک 
فوریت را هم به رأى گیرى گذاشــت اما 
این بار موافقان کمتر شدند و نمایندگان 
با 59 رأى موافــق، 74 رأى مخالف و 7 
رأى ممتنع به یک فوریــت رأى ندادند 
تا طــرح به صورت عــادى اعلام وصول 
شده و در دستور کار مجلس قرار گیرد. 
البته ماجراى شفافیت آراى نمایندگان 
بحثى است که پیش از این هم درباره آن 
اظهارنظرهاى فراوانى شده بود. در ادامه 
خلاصه بعضى نظــرات موافق و مخالف 
نمایندگان درباره این طرح را آورده ایم که 

قابل تأمل به نظر مى رسد. 
 مخالفان

شهروز برزگر کلشانى
نماینده سلماس

بنده جزو نمایندگانى هستم که معمولا 
با اعلام «دو» یا «چهار» رأى خود را آشکارا 
مطرح مى کنم. با این حــال مخالف آن 
هســتم که این که به کدام طرح و لایحه 
چه رأیــى داده ام، به کــف جامعه بیاید. 
این که جامعه بداند چه رأیى داده ام، باعث 
مى شود وقت بیشترى صرف آن کنم که 
به مردم توضیــح دهم به چه دلیلى رأى 
مثبت یا منفــى داده ام، ایــن کار رفتار 
پوپولیستى است، در صورتى که نماینده 

کارهاى مهمترى براى انجام دارد. 
مهرداد بائوج لاهوتى

نماینده لنگرود
غیبت نمایندگان یا آراى آنها فوریت 
مهم امروز کشور نیســت، باید مسائل 
اقتصادى و گرفتارى هاى مردم را دنبال 
کنیم. باید اموال نامشروع، شفاف سازى 

و ریشه کن کردن فساد برویم نه این که 
در مورد شفافیت عملکرد نمایندگان که 
درخصوص آن قانون داریم، گام برداریم. 
در مــاده 86 آیین نامــه داخلى مجلس 
آمده در صورتى که نماینده 100 ساعت 
متوالى یا 250 ساعت غیرمتوالى از اوقات 
رسمى مجلس و کمیســیون ها غیبت 
داشته باشد، مستعفى شناخته مى شود. 
بنابراین لازم نیست براى حضور و غیاب 
نماینده قانون جدیــدى در نظر گرفته 
شود. در حال حاضر روزانه اسامى کسانى 
که تأخیر مى کنند به صورت زنده از رادیو 
قرائت مى شــود، این امر حتى شــامل 
رئیس مجلس نیز شــده است، بنابراین 
لازم نیست با فوریت قانون دیگرى براى 

حضور و غیاب نمایندگان در نظر گرفت.
 موافقان

فاطمه ذوالقدر، نماینده تهران
طبق ســوگندى کــه نماینــدگان 
خورده اند، بایــد در فعالیت هاى مجلس 
مشارکت فعال داشته باشــند. در هیچ 
کجاى اصلاح طــرح دوفوریتى اصلاح 
آیین نامه نیامده اســت که رأى مخالف 
یا موافق نماینده باید اعلام شــود، بلکه 
قرار اســت ســامانه اى طراحى شــود 
تا حضور و غیــاب، میــزان مرخصى و 
شرکت در رأى گیرى ها اعلام شود. این 

طرح پوپولیستى نیســت این که رأیى 
اعلام شــود به تشخیص مجلس خواهد 
بود، بنابراین در هــر رأى گیرى موافق یا 
مخالف بودن نماینده اعلام نمى شــود. 
هدف این اصلاح فعال ترشدن و شفافیت 
عملکرد نمایندگان اســت تــا دیگر از 
تریبون مجلس گفته نشــود، 60 تا 70 
نفر در رأى گیرى شرکت نکردند. فردى 
که به نماینــده اى رأى داده، باید بداند 

نماینده اش کجاست.
مجتبى ذوالنور، نماینده قم

مشــروعیت نمایندگان به رأى مردم 
است. مردم باید بر نماینده  خود نظارت 
داشته باشــند و مطالبه گرى کنند. این 
امر وقتى محقق مى شــود کــه مردم از 
عملکرد نماینده شــان اطلاع داشــته و 
بدانند که نماینده چه زمانى در مجلس 
است و رأى اش به لوایح و طرح ها چگونه 
مى باشد. ما در این طرح پیشنهاد ایجاد 
سامانه اى را داده ایم که رسانه ها و موکلان 
ما بتوانند به عملکرد نمایندگان نظارت 
داشته باشند. بعضا در مواردى یک  سال 
براى طرح و لایحه اى کار مى شــود اما 
به خاطر عدم شــرکت یک نماینده در 
رأى گیرى آن طــرح یا لایحه بى نتیجه 
مى ماند. یا این که در زمان رأى گیرى مدام 
رئیس جلسه مى گوید که چند نفر رأى 

ندادند و تقاضاى شرکت همه نمایندگان 
را در رأى گیرى مى کند. بعد یک مرتبه 
نماینده اى که در ابتدا در بحث نبوده خود 
را به صندلى اش براى رأى دادن مى رساند 
و از نماینده کناردستى مى پرسد که آیا 
مخالف یا موافــق رأى مى دهد. نتیجه 
آن است که قوانین مصوب بى خاصیت 
و بى کیفیت اســت و محققانه و عالمانه 
نیست. اگر رأى و رفتار نماینده در معرض 
قضاوت موکلانشان باشد، آن گاه خروجى 

کار باکیفیت خواهد شد.
محمدمهدى مفتح
نماینده تویسرکان

طبق آیین نامه داخلــى، دوفوریت 
براى جلوگیرى از خســارات احتمالى 
و فــوت فرصــت مطرح مى شــود؛ از 
آنجا که انتخابــات مجلس  را پیش رو 
داریم، مردم باید بدانند کدام نماینده 
چه فعالیت داشــته اســت تا بتوانند 
با ارزیابــى عملکــرد او در رأى گیرى 
شــرکت کنند. تصویب این دوفوریت 
برکات زیــادى دارد. رأى به دوفوریت 
به معناى تصویب انشــاى آن نیست 
و نمایندگان اگر ایــرادى در جزییات 
دارند، مى تواننــد آن را اصلاح کنند. 
درواقــع اصل پیــام ایــن دوفوریت 

شفافیت عملکرد نمایندگان است.
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